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معاون سازمان حج و زیارت اعلام کرد

زمان ثبت نام مرحله دوم عمره  مفرده

ثبت نام برای مرحل��ه دوم اعزام زائران عمره 
مف��رده در کاروان ه��ا نیمه دوم بهمن م��اه آغاز 
می ش��ود. ناصر خدرن��ژاد، معاون س��ازمان حج 
و زی��ارت با بیان این مطل��ب افزود: اعزام مرحله 
اول زائ��ران ب��ه عمره مف��رده از 13 آذر آغاز و تا 
20 اسفند 93 از ایستگاه های پروازی استان های 
گوناگون ادام��ه دارد. به گفته وی، ثبت نام برای 
مرحله دوم اعزام زائران عمره مفرده در کاروان ها 
نیمه دوم بهمن ماه آغاز می ش��ود. معاون سازمان 
حج و زیارت خاطرنش��ان ک��رد: تاکنون حدود 
37 ه��زار ایرانی به عمره اعزام ش��ده اند و مابقی 
ثبت نام کنن��دگان نیز ت��ا پایان مرحل��ه اول در 
گروه های گوناگون مشرف خواهند شد. خدرنژاد 
با اش��اره به اینکه در عمره ج��اری حدود 700 
هزار نفر اعزام خواهند ش��د، ب��ه مهر گفت: در 
مرحل��ه اول نیمی  از متقاضیان و در مرحله دوم 
نیز نیمی دیگر به س��رزمین وحی اعزام خواهند 
شد همچنین تمام اعزام ها 10 روزه است و هیچ 
کاروانی نمی تواند بیش از این مدت زائر اعزام کند. 
معاون س��ازمان حج و زیارت تاکید کرد: مرحله 
دوم اعزام زائران نیز از 21 اسفند آغاز می شود و تا 

اواخر خرداد ماه ادامه دارد. 

پرداخت کمک هزینه بارداری 
برای فرزندان چهارم به بعد

براساس اعلام سازمان تامین اجتماعی کمک 
هزین��ه ب��ارداری بابت فرزندان چه��ارم و به بعد 
نیز پرداخت می ش��ود. به گزارش »وطن امروز« 
براس��اس قانون اص��لاح قوانین تنظیم جمعیت 
و خان��واده و هم راس��تا ب��ا سیاس��ت های کلان 
کشور مبنی بر افزایش جمعیت، سازمان تامین 
اجتماعی محدودیت های قانونی تحت پوشش قرار 
گرفتن بیم��ه فرزندان چهارم و به بعد همچنین 
محدودیت در پرداخت کمک هزینه ایام بارداری 
و دیگر مزایای قانونی به این بیمه ش��دگان را لغو 
کرده اس��ت. برای دریافت کمک هزین��ه بارداری 
بیمه شدگان این سازمان باید ظرف یک سال پیش 
از زایمان، حق بیمه 60 روز کار را به سازمان تأمین 
اجتماعی پرداخت کرده باشند، در مدت استراحت 
مش��غول کار نبوده، مزد یا حق��وق دریافت نکرده 
باش��ند و در تاریخ اعلام بیماری، مش��غول به کار 
بوده یا در مرخصی استحقاقی باشند. گفتنی است 
میزان کمک هزینه بارداری، معادل دوسوم آخرین 
مزد یا حقوق بیمه شده با در نظر گرفتن روزهای 
استراحت اس��ت که از اولین روز شروع استراحت، 
محاسبه و پرداخت می شود. مدت مرخصی زایمان 
برای مادرانی که فرزاندانشان را از شیر خود تغذیه 
می کنند، 6 ماه است که 3 ماه آن باید بعد از تاریخ 
زایمان باش��د. براساس مصوبه س��ال 86 مجلس 
شورای اسلامی، مدت اس��تراحت دوران بارداری، 
زایمان و ش��یردهی )موضوع ماده 3 قانون ترویج 
تغذیه با شیر مادر( از 4 به 6 ماه افزایش یافته است. 
مدت مرخصی زایمان برای وضع حمل های دوقلو 
6 ماه و برای زایمان های سه قلو یا بیشتر یک سال 

خواهد بود. 

معاون شهردار تهران خبر داد

اجرای طرح خط سفید از 6 دی ماه
مع��اون ش��هردار ته��ران از اج��رای ط��رح 
انضباط بخش��ی ترافیکی )خط سفید( از شنبه 
6 دی ماه خبر داد. تس��نیم در این باره نوش��ت: 
سیدجعفر تشکری هاشمی، معاون شهردار تهران 
با تأکید بر اینکه اصلاح زیرساخت های ترافیکی 
در مناطق 6 و 8 پایتخت به اتمام رسیده است، 
گفت: طرح انضباط بخشی ترافیکی )خط سفید( 
ش��نبه 6 دی اجرایی می شود. تشکری هاشمی 
ب��ا تأکید بر اینکه خط س��فید به عن��وان نماد 
انضباط بخش��ی ترافیکی م��ورد تأکید مدیریت 
ش��هری قرار گرفته است، بیان داشت: متأسفانه 
حرکت نک��ردن خودروها بین خط��وط، تجاوز 
خودرو و موتوسیکلت به گذرگاه عابر پیاده، تردد 
عابران از عرض خیابان، استفاده نکردن از گذرگاه 
عابر پی��اده و ورودهای غیرمج��از به محل های 
ممنوعه و توقف در این محل ها از جمله مواردی 
اس��ت که در ش��هر با آنها مواجه هستیم . وی با 
اش��اره به اینکه یک��ی از اصلی ترین چالش ها در 
حوزه ترافیک، ع��دم آموزش صحیح رانندگی و 
رعایت قوانین از سوی ش��هروندان است، اظهار 
کرد: شهرداری تهران به این جمع بندی رسیده 
که م��ردم باید با نظم و انضباط قوانین ترافیکی 
را رعای��ت کنند ک��ه این مهم در س��ایه اصلاح 
زیرس��اخت ها و آم��وزش فرهن��گ ترافیکی به 

شهروندان محقق خواهد شد. 

 ابوالفضل قناعتی، عضو هیأت رئیس��ه شورای 
اسلامی شهر تهران از افتتاح خط 6 مترو تا پایان 

سال 94 خبرداد.
 به گفته پیمان س��نندجی، مدیرعامل شرکت 
واحد اتوبوسرانی تهران از ابتدای اسفند ماه سال 
گذش��ته تاکنون مخ��زن گاز بی��ش از 2 هزار و 
36٥دستگاه اتوبوس گازسوز شهر تهران بازبینی 

و تست شده است.

ضرورت مدیریت استفاده از 
شبکه های اجتماعی

س��ردار منتظرالمه��دی معاون 
اجتماعی ناجا با انتشار یادداشتی، 
به لزوم مدیری��ت بهره گیری از 
وایبر توس��ط خانواده ها اش��اره 
کرده اس��ت. در نوشتاری که در 
پی آمده است، معاون اجتماعی ناجا به اختصار و در 
چند بند برخی از یافته های پژوهش��ی با بهره گیری 
از اطلاع��ات و امکانات در دس��ترس، ابعاد و زوایای 
بهره گی��ری از وایبر و تا ح��دودی واتس آپ را مورد 

بررسی قرار داده است:
 وایبر نرم افزاری اس�ت که به س�هولت روی اغلب 
گوش�ی های موج�ود نص�ب ش�ده و ام�کان تبادل 
اطلاع�ات را برای اس�تفاده کنندگان فراهم می کند، 
آیا اطلاعات تبادل شده در این فضا سودمند است و 

موجب غنای ذهنی استفاده کنندگان می شود؟
فارس با انتش��ار این یادداش��ت نوش��ته است: 
برای یافتن پاسخ این پرس��ش مقداری از اطلاعات 
تبادل ش��ده توسط کارشناس��ان مورد تحلیل قرار 
گرف��ت. نتایج حاص��ل از این تحلیل آش��کار کرد 
ک��ه اطلاعات تبادل ش��ده نه تنها ب��ر ژرفای ذهنی 
مخاطبان و استفاده کنندگان نمی افزاید بلکه موجب 
سطحی نگری، سردرگمی و ابهام معنایی آنها می شود. 
البته محتوای برخی اطلاعات تبادل شده در فضای 
وایبر برای مدتی نه چندان طولانی استفاده کنندگان 
را »س��رگرم« می کند، بنابراین وایب��ر بیش از آنکه 
نرم افزاری برای تبادل اطلاعات باشد وسیله ای برای 

سرگرم کردن استفاده کنندگان است.
 آیا وایبر فضای ایمنی است؟

در پاس��خ این پرسش لازم است یادآور شوم که 
اس��تفاده کنندگان از وایبر به هنگام راه اندازی آن  با 
امضای یک پروتکل دانس��ته یا ندانسته، به متولیان 
این نرم افزار اجازه داده اند تا هر زمان که خواس��تند 
از اطلاعات گوش��ی آنها هرگونه که دوس��ت دارند، 

استفاده کنند! 
 آی�ا وایبر می تواند به منزله بس�تری برای »تبادل 
عاطفه« و بسط روابط عاطفی و اجتماعی میان افراد 

جامعه بویژه اعضای خانواده ها نگریسته شود؟
پاس��خ این پرسش هم مثبت است و هم منفی. 
مثبت است چون تعدادی از خانواده از آن فضا بهره 
می گیرند تا به صورت مشترک و لحظه ای )آنلاین( با 
یکدیگر به گفت وگو بپردازند و احساسات و عواطف 
خ��ود را ب��ا یکدیگر در می��ان بگذارند ام��ا از آن رو 
منفی اس��ت که موجب منزوی ش��دن اعضای پا به 
سن گذاشته خانواده ها می شود، چرا که آنها فرصت 
گفت وگ��وی رو در رو با اعض��ای جوان تر خانواده را 
از دس��ت می دهند و ناگزیر در میان جمعی که هر 
یک سر در گوش��ی خود فرو برده و مشغول ارسال 
و دریاف��ت پیام های وایبری و واتس آپی هس��تند، 

احساس »تنها ماندن« می کنند.
 آیا وایبر سهم و نقشی در ظهور و بروز آسیب های 

اجتماعی و کجروی ها و انحرافات دارد؟
گرچه هنوز زود است که بتوان پاسخی متقن به 
این پرس��ش داد اما ما در پژوهشی که از آن سخن 
به میان آمد، دریافتیم که این نرم افزار آسیب پذیری 
اخلاقی را افزایش می دهد. یکی از علل تأثیرگذاری 
این نرم افزار در افزایش برخی مش��کلات اخلاقی آن 
اس��ت که امکان سهل و آس��ان و رایگان دسترسی 
به پیام ها، تصاویر و فیلم های مبتذل و مس��تهجن 
را فراهم می کند و لاجرم براس��اس ش��واهد متقن 
پژوهش��ی اینگونه محتواها بتدریج ذهن را مهیای 

پذیرش کجروی می کند.
 آیا بین میزان استفاده از وایبر و نرم افزارهایی نظیر 
آن و پیشرفت تحصیلی دانش آموزان و دانشجویان 

ارتباطی وجود دارد؟
 بی تردید برای ارائه پاسخی دقیق به این پرسش 
بای��د تحقیقات متع��ددی بویژه از ن��وع تحقیقات 
آزمایشی و کنترل ش��ده صورت گیرد اما ما در این 
بررسی تنها به »زمینه یابی« بسنده کردیم. نتیجه این 
زمینه یابی آشکار کرد که بین میزان استفاده از وایبر و 

افت تحصیلی همبستگی معناداری وجود دارد.
 چاره چیست و چه کار باید کرد؟

در پاس��خ این پرس��ش می ت��وان چند رهنمود 
را برشمرد، نخس��ت آنکه از دسترسی کودکان زیر 
س��ن بلوغ به این نرم افزار و نرم افزارهای مشابه باید 
جلوگیری کرد. دوم، از تبادل اطلاعات با افراد ناآشنا 
و غریب��ه باید اجتناب ورزید، چ��را که افراد کجرو و 
ضداجتماع از این فضا برای »فریب دادن« دیگران و 
گرفتار کردن آنها بهره می گیرند.  سوم آنکه با حذف 
وایبر نه تنها هیچ نقصانی در روند زندگی عادی پدید 
نمی آید، بلکه ایمنی و آرامش و آسایش نیز به میان 

خانواده راه پیدا می کند.
* معاون اجتماعی ناجا

تمدید مهلت ثبت نام آزمون دکترا 
و ارشد دانشگاه آزاد

معاون س��نجش و پذیرش دانشگاه آزاد اسلامی 
از تمدید مهلت ثبت نام آزمون دکترا و کارشناس��ی 
ارش��د خبر داد. به گزارش »وط��ن امروز« مجتبی 
علوی فاضل، در این باره گفت: مهلت ثبت نام آزمون 
دکترا تا روز شنبه ششم دی ماه و آزمون کارشناسی 
ارش��د تا روز ش��نبه 13 دی ماه تمدید شد. بنابراین 
داوطلبان این دو مقطع می توانند با توجه به زمان های 
اعلام شده نس��بت به ثبت نام خود اقدام کنند. وی 
خاطرنشان کرد: تمدید ثبت نام به منظور رفاه حال 
آن دس��ته از داوطلبانی که تاکنون موفق به ثبت نام 
نشده اند، اعلام شده اما توصیه می شود داوطلبان در 

اسرع وقت نسبت به ثبت نام خود اقدام کنند.

نبض جامعه

گ�روه اجتماع�ی: س��ازمان محیط زیس��ت و مدافعان 
محیط زیس��ت بر سر وضعیت آشوراده و زمزمه هایی که 
مبنی بر واگذاری آن به عنوان منطقه گردشگری مطرح 
اس��ت، با یکدیگر وارد جدال و نامه نگاری ش��ده اند. اما 
برخی خبرها از دس��ت های سیاسی پشت پرده حکایت 
دارد. »وضعیت آش��وراده، در هاله ای از ابهام«؛ این شاید 
مناسب ترین توصیفی باشد که بتوان درباره شرایط این 
روزهای این روستای زیبا و تنها جزیره ایرانی دریای خزر 
به کار برد. حالا سازمان محیط زیست و فعالان و مدافعان 
محیط زیست، بر سر وضعیت این منطقه و زمزمه هایی 
که مبن��ی بر واگذاری آن به عنوان منطقه گردش��گری 
مطرح است، با یکدیگر وارد جدال و نامه نگاری شده اند. 
این در حالی است که برخی خبرها از دست های سیاسی 

در پشت پرده این واگذاری حکایت دارد.
آشوراده تنها جزیره ایرانی دریای خزر ■

تسنیم در این باره نوشت: آشوراده روستایی در مرکز 
ش��به جزیره میانکاله در شهرستان بندر ترکمن استان 
گلستان و تنها جزیره ایرانی دریای خزر است. این جزیره، 
مدت ها پیش به دلیل فعالیت های انسانی و در اثر حفر 
کانال از شبه جزیره میانکاله جدا افتاده است.  این جزیره 
در ٥ کیلومتری غرب بندر ترکمن قرار گرفته و دارای آب 

و هوای معتدل است. 
آغاز ماجرا از کجاست؟ ■

نخستین زمزمه ها مبنی بر واگذاری جزیره آشوراده 
در پناهگاه حیات وحش میانکاله در خرداد 91 شنیده 
شد. البته بحث تبدیل این جزیره به منطقه گردشگری 
از س��ال 76 و همزمان با تاسیس استان گلستان آغاز 
شد و مدیران این اس��تان همواره درصدد تبدیل این 
جزیره به یک منطقه نمونه گردش��گری بوده اند. این 
تلاش ه��ا در دولت های نهم و ده��م اوج گرفت اما به 
دلیل فشار مدیران محیط زیست به نتیجه نرسید. در 
اول م��رداد 84 و در واپس��ین روزهای فعالیت دولت 
هشتم، معصومه ابتکار، رئیس سازمان محیط زیست 
در توافقنامه ای با حسین مرعشی، رئیس وقت سازمان 
میراث فرهنگی، گردشگری در آشوراده را مجاز دانست 
و بهره برداری از آن را به ش��رکت میانکاله واگذار کرد. 
البت��ه پس از مدت کوتاهی یعن��ی در 18 مرداد 84، 
سازمان بازرسی کل کشور نسبت به تلاش برای تغییر 
کاربری اراضی آش��وراده و میانکاله هش��دار داد. این 
سازمان چندی بعد در گزارش مشروح خود، خواستار 

ابطال این تفاهمنامه شد.

اصرار بر واگذاری جزیره ■
این در حالی اس��ت که در تابس��تان 90 و در زمان 
ریاست محمدجواد محمدی زاده بر سازمان محیط زیست، 
تلاش برای واگذاری آش��وراده از سر گرفته شد و این بار 
یک ش��رکت فرآورده های لبنی به عنوان س��رمایه گذار 
معرفی ش��د و س��رانجام پس از س��ومین سفر استانی 
دولت دهم به اس��تان گلس��تان، تبدیل ای��ن جزیره به 
منطقه گردشگری به تصویب رسید. در آن زمان، معاون 
عمرانی وقت استانداری گلستان اعلام کرد که براساس 
مصوبه هیات دولت قرار اس��ت جزیره آشوراده به قطب 
گردشگری شمال تبدیل ش��ود.  در مرداد 92 اما اخبار 
متفاوتی در این باره منتش��ر ش��د. برخی خبرها حاکی 
از آن ب��ود ک��ه این واگذاری نه با مصوب��ه دولت بلکه از 
طریق س��ازمان محیط زیس��ت و با همکاری استانداری 
گلستان به یک ش��رکت فرآورده های لبنی برای ایجاد 
زیرساخت های گردشگری انجام شده است. طرح اولیه، 
حاکی از برنامه ریزی ب��رای واگذاری این جزیره در یک 
بازه زمانی 30 س��اله یا 99 ساله بود. این در حالی است 
که فرهاد شمس فلاح مشاور عالی سازمان محیط زیست 
در این باره گفته بود: این سازمان مالک جایی نیست که 
بتواند آن را واگذار کند. اگر رسانه ها اجازه دهند، سازمان 
محیط زیس��ت می خواهد تجربه موفق سایر کشورها در 
نگهداری از این عرصه را با همکاری بخش خصوصی اجرا 
کن��د.  وی تصریح کرد: مگر می ش��ود به دور منطقه ای 

چون جزو اراضی حفاظت ش��ده سازمان محیط زیست 
است حصار کشید و اجازه تردد مردم را نداد؟ چرا تصور 
می کنید هر سازمانی باید نگاه صرف به حیطه کاری خود 

داشته باشد و با دیگر دستگاه ها تعامل برقرار نکند؟
کارشناسان: واگذاری  اقدامی غیرقانونی است ■

از آن زمان تاکنون، واگذاری آشوراده و جدایی آن از 
پناهگاه حیات وحش میانکاله توسط سازمان محیط زیست 
در دس��ت پیگیری است اما کارشناسان تاکید می کنند 
که براس��اس قوانین موجود، این اقدام، غیرقانونی بود و 
حتی براس��اس طرح مدیریت تهیه ش��ده برای پناهگاه 
حیات وح��ش میانکاله، از مجموع بی��ش از 600 هکتار 
وس��عت جزیره، بخش مح��دودی از آن جزو زون تفرج 
ق��رار می گیرد و مابقی اراض��ی جزیره در زون حفاظتی 
اس��ت؛ بنابراین باید اقدامات حفاظتی برای آن تشدید 
ش��ود نه اینکه جزیره به طور کامل به بخش خصوصی 
واگذار شود. اما در مقابل این نظرات کارشناسان، سازمان 
محیط زیس��ت در توجیه این واگ��ذاری اعلام کرده بود: 
در ح��ال حاضر، به دلیل نبود امکانات گردش��گری در 
جزیره آشوراده اگرچه گردشگران زیادی به آنجا مراجعه 
می کنند، وضعیت این جزیره اصلا مناس��ب نیست و ما 
امیدواریم با همکاری بخش خصوصی بتوانیم امکاناتی که 
سازمان قادر به ایجاد آنها نیست را برای گردشگران فراهم 
کنیم تا از این طریق بتوان الزامات زیست محیطی را که 

هم اکنون در آنجا رعایت نمی شود اعمال کرد.

از دولت اصرار از محیط  زیست انکار ■
از ابت��دای دول��ت یازدهم اما این موضوع به ش��کل 
جدی تری مطرح ش��د و حتی رئیس جمه��ور و معاون 
اول وی نیز در این رابطه به اظهارنظر پرداختند. در آبان 
92 و در حالی ک��ه زمان زی��ادی از روی کار آمدن دولت 
یازدهم نمی گذش��ت، نام آشوراده بار دیگر با گردشگری 
گره خورد. اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور 
خواس��تار تغییر کاربری آش��وراده به گردشگری شد و 
مس��ؤولیت این امر را به سازمان میراث فرهنگی واگذار 
کرد. 9 آذر امس��ال نیز در آستانه سفر رئیس جمهور به 
استان گلستان س��ازمان محیط زیست و سازمان میراث 
فرهنگی و گردشگری توافقنامه ای مبنی بر تبدیل 380 
هکتار از آشوراده به گردشگری امضا شد. براساس طرحی 
که آبان س��ال جاری به سازمان محیط  زیست ارائه شده 
بود، در فاز نخست 280 هکتار و در فاز دوم 100 هکتار 
از اراضی آشوراده به گردشگری اختصاص یافته است. در 
روزهای میانی آذر امس��ال، مهم تری��ن اظهارنظر در این 
زمینه از ابتدای بحث ها درباره تبدیل آشوراده به منطقه 
گردشگری از سوی رئیس جمهور بیان شد. حجت الاسلام 
حس��ن روحانی در سفر اس��تانی هیات دولت به استان 
گلستان گفته بود: در این سفر منطقه آشوراده را به مرکز 

مهم گردشگری تبدیل خواهیم کرد.
پافشاری ابتکار بر اشتباهی قدیمی ■

در حالی  که مش��اور رئیس س��ازمان محیط زیست، 
معاون اسبق س��ازمان محیط زیست و بدنه کارشناسی 
سازمان محیط زیست و برخی متخصصان مستقل، این 
ام��ر را به معنی نابودی آش��وراده و پافش��اری معصومه 
ابتکار بر یک اشتباه قدیمی دانسته اند اما رئیس سازمان 
محیط  زیس��ت می گوید فق��ط 10 درصد آش��وراده به 
گردش��گری اختصاص می یابد؛ آن هم با رعایت ضوابط 

محیط  زیست و تنها در زون تفرج متمرکز و گسترده.
زور مدیران محیط زیست به دولت نرسید ■

ای��ن در حالی اس��ت که اس��ماعیل کهرم مش��اور 
رئیس س��ازمان محیط زیس��ت، می گوید: این مساله که 
واگذاری جزیره آشوراده به گردشگری، به معنای نابودی 
محیط  زیست این منطقه خواهد بود، از هم اکنون شفاف 
و روشن است و به هیچ وجه نمی توان آن را توجیه کرد. 
وی تصریح کرده است: سازمان محیط زیست تمام تلاش 
خود را برای جلوگیری از واگذاری جزیره آشوراده کرد و 
در نهایت محیط  زیست به گردشگری باخت و زور مدیران 

محیط  زیست به دولت نرسید. 

سیاهه

معاون پارلمانی وزارت علوم اعلام کرد

برخورد با پایان نامه های تقلبی در دولت دکتر روحانی
مسؤول سازمان اردویی بسیج درگفت وگو با »وطن امروز« تأکید کرد

تبلیغات هدایت شده منفی رسانه ها درباره راهیان نور
گروه اجتماعی:  مع��اون پارلمانی 
وزارت علوم گفت: لایحه برخورد با 
تقلب در پایان نامه ها، برای دولت ارسال شده و بعد از 

کار در کمیسیون های تخصصی 
به مجلس ارس��ال خواهد شد. 
سعدالله  نصیری قیداری، معاون 
پارلمان��ی وزارت عل��وم درباره 
برخورد  آخرین وضعیت لایحه 
با تقل��ب در پایان نامه ها به مهر 

گفت: این لایحه برای دولت ارسال شده و بعد از کار در 
کمیسیون های تخصصی به مجلس ارسال خواهد شد.

وی افزود:  این لایحه برای مباحث بیرون از آموزش 
عالی است و پیگیر هس��تیم هرچه زودتر به مجلس 
برس��د. معاون پارلمانی وزارت علوم افزود: اما آنچه به 
مباحث داخل وزارت علوم مربوط است، شیوه نامه ای 
اس��ت که توس��ط وزارت علوم، تحقیق��ات و فناوری 
و وزارت بهداش��ت درمان و آموزش پزش��کی تدوین 
شده است. وی ادامه داد: براساس این شیوه نامه، نحوه 
عملکرد دانشجویان و اساتید در رابطه با تنظیم مقالات 
و پایان نامه ها تدوین ش��ده است و اگر تخلف صورت 

گیرد با آنها برخورد می شود. نصیری قیداری پیش از 
این دراین رابطه عنوان کرده بود برخورد با تقلب های 
علمی در قالب لایحه ای که به امضای وزیر علوم رسیده 
برای بررسی در مجلس بزودی 
به دولت ارسال خواهد شد. وی 
درب��اره دو راهکار در نظر گرفته 
ش��ده برای مقابله با تقلب های 
علمی که در این لایحه گنجانده 
شده، عنوان کرده بود نخستین 
راه��کار درون آموزش عالی و نحوه برخورد با تخلفات 
احتمالی دانش��جویان و استادان اس��ت. برای برخورد 
ب��ا این تخلفات قانون داریم و نیازی به تصویب قانون 
دیگری نیست. نصیری قیداری درباره برخورد با بنگاه ها 
و اشخاص حقیقی که خارج از دانشگاه به قصد انتفاع به 
آموزش و پژوهش می پردازند نیز تاکید کرده بود: این 
دسته از افراد و بنگاه ها که بدون مجوز و خلاف قانون 
از یافته های پژوهشی افراد سوءاستفاده می کنند و به 
متقاضیان به صورت غیرقانونی می فروشند، مشمول 
برخوردهای قانونی می ش��وند که لازم است برای این 

موارد قانون وضع شود. 

گ�روه اجتماعی: دش��منان خارجی 
می دانند که یکی از بسترهای مناسب 
و تاثیرگذار در مقابله با تهاجم فرهنگی دشمن راهیان نور 

است بنابراین تمام توانشان را به 
کار گرفتند تا تبلیغات منفی در 
ای��ن زمینه انجام دهند. س��ردار 
یعقوب سلیمانی، مسؤول سازمان 
اردویی، راهیان نور و گردشگری 
بس��یج درباره ش��یطنت برخی 

رسانه های داخلی جهت تبلیغات منفی علیه اردوهای 
راهیان نور به»وطن امروز« گفت: برخی رس��انه ها تنها 
به دنبال پوشش نقاط تاریک و ناراحت کننده اردوهای 
راهیان نور هستند. وی خاطرنشان کرد: دشمنان خارجی 
می دانند یکی از بسترهای مناسب و تاثیرگذار در مقابله 
با تهاجم فرهنگی دشمن راهیان نور است بنابراین تمام 
توانش��ان را ب��ه کار گرفتند تا تبلیغ��ات منفی در این 
زمینه انجام دهند. سلیمانی با بیان اینکه بازگو کردن 
حماس��ه های دوران جنگ  به طور قطع تاثیر بسزایی 
در گس��ترش فرهنگ ایثار و ش��هادت در جامعه دارد، 
تاکید کرد: نقش موث��ر اردوهای راهیان نور  در  جنگ 

نرم و فرهنگی موجب شده دشمنان  سرمایه گذاری های 
کلانی در این زمینه انجام دهند. وی در ادامه با اش��اره 
به اینکه در حوادث جاده ای که در اردوهای راهیان نور 
اتفاق می افتد عده ای از  کاه، کوه 
می س��ازند، یادآور شد: با تدبیر و 
مدیری��ت و برنامه ریزی صورت 
گرفته از لح��اظ ایمنی به نقطه 
صفر ح��وادث ج��اده ای نزدیک 
ش��ده ایم؛ در نظر داش��ته باشید 
که بیش از چهارمیلیون نفر زائر در هر دوره به مناطق 
جنگی س��فر می کنند که آمار حوادث جاده ای درصد 
ناچیزی از این تعداد را نشان می دهد. سلیمانی با اشاره 
به اینکه این تبلیغات منفی که توسط برخی رسانه های 
داخل��ی پیرامون اردوه��ای راهیان نور انجام می ش��ود 
هدایت شده است، گفت: اگر این تبلیغات منفی هدایت 
شده نیست و از روی ناآگاهی است، بسیج آمادگی کامل 
خود را اعلام می کند که میزبان این رسانه ها باشد تا این 
دوس��تان ناآگاه از میزان ایمنی و دیگر اقدامات بسیج 
در زمینه راهیان ن��ور دیدن کنند تا با آگاهی کامل در 

رسانه هایشان قلم بزنند.

راهیان نوردانشگاه

آوای شهر

سمیه دهقان زاده: از اردیبهشت ماه 
امس��ال قرار بود، دولت به واس��طه 
اجرای طرح تحول سلامت به گونه ای متفاوت به نظام 
س��لامت توجه کند و تامین س��لامت از تمام جوانب 
متحول شود. در همین راستا قرار بود بیماران مبتلا به 
بیماری های خاص و صعب العلاج تحت عنوان مشترک 
بیماری های ویژه تحت پوشش معاونت درمان وزارت 
بهداش��ت قرار گرفته و هزینه های بالای تشخیصی و 
درمانی بیماری آنها که مش��مول بیمه نیست، طبق 
بسته خدمتی تعیین شده تحت حمایت قرار  گیرد اما 
با وجود گذش��ت بیش از 9 ماه از اجرایی ش��دن این 
طرح به نظر می رس��د، همچنان طرح تحول سلامت 
در روند اجرا با برخی مش��کلات و نواقص س��ر و کار 
دارد البته این تنها بخش��ی از ویژگی های این طرح در 
حال اجراست و به نظر می رسد بیماران نیازمند برای 
گذراندن دوره درمان خود هزینه ای اندک در حد ٥ تا 
10 درص��د از کل هزینه ها را پرداخت خواهند کرد اما 
آنچه که می تواند سنگ محک عملکرد این وزارتخانه 
درباره اج��رای این طرح باش��د، رضایتمندی مردم و 
محقق شدن وعده های مطرح شده است. این موضوعی 
است که خبرنگار گروه اجتماعی روزنامه »وطن امروز« 
درباره آن با برخی مراجعه کنندگان به مراکز درمانی به 

گفت وگو نشسته است.
غفلت طرح تحول از سلامت دندان ■

سامان کریمی 28 ساله درباره طرح تحول سلامت 
به »وطن امروز« می گوید: مدت ها دنبال فرصت و پول 
مناسبی بودم که کمی به دندان هایم اهمیت بدهم و 
قبل از اینکه پوس��یدگی به عصب برسد، بتوانم برای 
خودم کاری کنم. وقتی طرح تحول سلامت مطرح شد 
خیلی خوشحال شدم و فکر کردم بالاخره می توانم با 

خیال راحت تری به فکر درمان دندان های خرابم باشم 
اما متاس��فانه زمانی که به درمانگاه های تحت پوشش 
طرح س��لامت مراجع��ه کردم، فهمی��دم هنوز بحث 
بهداش��ت دهان و دندان جزو این طرح نیست و انگار 
تا سال آینده باید به خاطرش صبر کنم و با همان بیمه 
تامین اجتماعی خودمان و پر کردن دندان ها سر کنم تا 
پول خوبی دستم بیاید و بتوانم به داد دندان هایم برسم.

 کیفیت پایین معاینه در بیمارستان ها  ■
محبوب��ه قلی پور از جمله بیم��اران مراجعه کننده 
به یکی از بیمارس��تان های دولتی درباره طرح تحول 
س��لامت به »وطن ام��روز« می گوید: با اج��رای این 
طرح تعداد مراجعه کنندگان به مراکز دولتی بس��یار 
رش��د داش��ته در حالی ک��ه در مقابل ای��ن حجم از 
مراجع��ات امکانات چندانی ب��رای این مجموعه ها در 
نظر گرفته نش��ده است. به گفته وی، این حجم بالای 
مراجعه کنندگان کیفیت دریافت خدمات را تحت تاثیر 
قرار داده و بیش��تر پزشکان وقت کافی برای معاینه و 
توجه به بیمار ندارند و کیفیت معاینات بشدت تحت 
تاثیر این شلوغی قرار گرفته است. این در حالی است 
که نس��رین منفرد که مادرش طی 6 ماه گذش��ته 2 
عمل قل��ب و صفرا انجام داده، روای��ت دیگری از این 
ماج��را دارد. وی در گفت وگو با »وط��ن امروز« یادآور 
می ش��ود: برای عمل قلب مادرم دکتر جراح مبلغی را 
به عنوان حق عمل از ما طلب کرد. وی بیان داش��ت: 
پس از انجام عمل جراحی، در بیمارستان متوجه شدم 
بیشتر بیمارانی که در این بخش بستری هستند مبالغ 

مشابهی را به صورت زیرمیزی به حساب پزشکان واریز 
کرده ان��د. به گفته منفرد، نبود نظ��ارت و برنامه ریزی 
جدی برای ح��ذف زیرمیزی از جمله مهم ترین نقاط 
ضعف اجرای طرح تحول سلامت است و امید می رود با 
اجرای تعرفه های جدید این پدیده زشت هم از جامعه 
پزشکی حذف شود. منفرد در پایان می گوید: امیدوارم 
اگر مریض ش��دید و پایتان به مطب و بیمارستان باز 
ش��د، کارتان به یک دکتر خوب و با ایمان بخورد؛ چه 
با وجود طرح تحول سلامت و چه بدون آن، اگرنه من 
که چش��مم برای نظارت بر کار زیرمیزی گیران شیک 
و باکلاس آب نمی خ��ورد! البته این ماجرا برای عمل 
قلب مادرم با یک مبلغ بیش��تر تکرار شد. وقتی مدت 
زیادی در بیمارستان بودم و با همراهان بیماران حرف 
می زدم متوجه ش��دم، این روال حق جراحی و هدیه 
برای عمل ها با وجود طرح تحول س��لامت هنوز ادامه 
دارد و خیلی ناراحتم، هم برای خودم، هم برای خیلی 
از آدم هایی که در این مدت با آنها آشنا شدم و مجبور 
ش��دند از این پول های زور بدهند اما از همه بیش��تر 
برای کس��انی ناراحتم که پولی ندارند که خرج اضافه 
عمل عزیزانش��ان را دودستی تقدیم بعضی از آقایان و 

خانم های دکتر کنند.
اول پیشگیری، بعد درمان ■

مهرداد آقامیری که 20 سال دارد و 1/٥ سال است 
با بیماری پلیپ روده س��ر و کار دارد، به »وطن امروز« 
می گوید: اوایل که به این بیماری دچار شده بودم، هیچ 
دکتری نمی توانست تشخیص دهد چه بیماری ای دارم، 

سرانجام به یک کلینیک فوق تخصصی گوارش مراجعه 
کردم و دکتر برایم یک نوع آزمایش خاص نوشت که 
هزینه آن خیلی زیاد و در حد یک میلیون تومان بود. 
به خاطر همین ترجی��ح دادم آزمایش و نمونه برداری 
را ب��ا بیمه انجام دهم اما مدت زی��ادی در نوبت بودم 
و مدام حالم بدتر می ش��د، متاس��فانه با اینکه از بیمه 
تامین اجتماعی و بعد طرح تحول استفاده کردم، هم 
مدت زمان نوبت برای آزمایش خیلی طول کشید هم 
در نمونه برداری اشتباه شد و من مجبور شدم برای بار 
سوم این آزمایش طاقت فرسا را با هزینه شخصی و در 
مطب خصوصی انجام دهم ت��ا در نهایت دکتر بتواند 
بیماری ام را تشخیص دهد. آقامیری با اشاره به بودجه 
قابل توجه طرح تحول سلامت می افزاید: در بسیاری 
م��وارد هزین��ه درمان به مراتب بیش��تر از هزینه های 
پیشگیری و بهداشتی است. به باور وی شیوه عملکرد 
مناسب در طرح تحول سلامت باید به گونه ای باشد که 
به موارد بهداشتی و پیشگیری متمرکز شود تا ضمن 
آگاهی بخشی و اطلاع رسانی به اقشار گوناگون جامعه و 
اجرای برنامه هایی برای پیشگیری از ابتلا به بیماری، 
هم جامعه سالم تر شود و هم هزینه های وزارت بهداشت 

کاهش یابد.
استفاده همزمان از 2 بیمه ■

این در حالی است که آرزو فیروز درباره طرح تحول 
س��لامت نظر جالبی دارد. وی که چند روزی میهمان 
یک بیمارس��تان نیمه دولتی بوده، می گوید: من برای 
عمل کلی��ه ام 3/٥ میلیون هزینه کردم که 2 میلیون 
آن را بیمه تکمیلی پرداخت کرد اما من فکر می کنم 
اگر امکانش وجود داشت که همزمان از 2 بیمه تکمیلی 
و بیمه سلامت استفاده کنیم و هزینه ها به صفر برسد، 

عالی بود. 

گزارش 2

نگرانی کارشناسان از واگذاری غیرقانونی آشوراده

ابهام در وضعیت تنها جزیره ایرانی خزر
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سردار سعید منتظرالمهدی*

آزمون

کوتاه و گویا

»وطن امروز« گزارش می دهد

دغدغه های مردم درباره طرح تحول سلامت


